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A 

évi 
megegyezik az 1980. évivel, 
egy év alatt a szilárd ener-
giahordozókból 4 százalék-
kal, a folyékony szénhidro-
génekből 5 százalékkal ke-
vesebb fogyott. A földgáz-
felhasználás 2.8 
energiáé 1,7 
emelkedett. A legnagyobb ,,, ,,, 
mértékben a geotermikus megallapitasa szerint a 
energiafogyasztás nőtt: 4,1 - ies k o r u hasznositast az 

Csongrád megye múlt esése következtében azon-
energiafelha_sználása ban a gazdaságoknak egyre 

inkább vállalniuk kell azt a 
kockázatot, hogy tartós hi-
deg esetén a növénykultúra 
lefagy, illetve számolniuk 
kell a ,.ráfűtés" jelentós be-
ruházási és üzemviteli kült-

a villamos ségtöbbletével. 
százalékkal . . , . , A nepi ellenőri vizsgaiat 

tel-
is 

akadályozza, hogy a kiter-
melt víz mennyiségét nem 
tudják a gazdaságok igénye-
ik, az időjárás és a növény-

id" Csongrád k u l t ú r a sajátosságait figye-
lembe véve szabályozni. & 
a pazarló hévízfelhasználás-
nak jelenleg nincsenek 
anyagi következményei! (Az 
egvik szegedi téesztelepen 15 
Celsius-fokos a hőve=zleség, 
mert a kutak bekötő veze-
tékei nincsenek szigetel-
v e . . .) Sőt, a komplex hasz-
nosítást ösztönző vízdíj rend-
szer sincs. 

százalékkal — olvastuk a 
megyei népi ellenőrzési bi-
zottság egy nemrégiben le-
zárult vizsgálatának össze-
foglalójában, 
megyei népi ellenőrök 1989 
óta már negyedik alkalom-
mal vizsgálták az energia-
gazdálkodási és takarékos-
sági kormányprogram vég-
rehajtásának helyzetét — 
ezúttal különös figyelmet 
fordítva a geotermikus ener-
giaforrások, a hévízek hasz-
nosításának tapasztalataira.) 

Az Alsó-Tisza vidéke az 
országnak a legjobb hévíz 
feltárási lehetőség zkkel ren-
delkező területe. (A feltárt 
és ismert geotermikus hő-
készlet mintegy húsz száza-
léka Csongrád megyében 
koncentrálódik.) A feltárás 

Megszűnik 
a kalapgyár 

A Textilipari Dolgozók 
Szakszervezetének elnöksé-
ge tudomásul veszi, hogy az 
ipari miniszter a kalapgyá-
rat alacsony hatékonysága, 
és veszteséges gazdálkodása 
miatt megszünteti, és az 
Orion Rádió és Villamossá-
gi Vállalatba beolvasztja. 
Egyebek közt ezt tartalmaz-
za az a testületi állásfogla-
lás. amelyet kedden a szak-
szervezet elnökségi ülésén 
fogadtak el. 

Az elnökségi ülésen az 
Ipari Minisztérium képvise-
lője a kalapgyár megszünte-
téséről szóló javaslatában 
elmondta: a gyár az iparág 
árbevételének három száza-
lékát biztosította, nagyon 
magas eszközállománnyal és 
igen alacsony nyereségszint-
tel. A legutóbbi két évben a 
gyár gazdálkodásának haté-
konysága az ipari átlag felét 
sem érte el. 

Az Ipari Minisztérium ar-
ra az álláspontra helyezke-
dett, hogy a kalapgyári dol-
gozók kapacitását, a megle-
vő eszközöket sokkal jobban 
kell hasznosítani a népgaz-

A 35 Celsius-foknál mele-
gebb. de a felhaszná'áskor 
lehűlő hévízek további sor- daság számára. 
sa sem megnyugtató. Köz-i _ . . . . 
vetlemül az élővízfolyásokba | . A z ° n o " — , b a r termele-
2 G, közüzemi csatornákba f 1 szerkezete gépipari - } e -
2.1. belvízelvezető c sa to r -1 l e z t e ' h o g y átvenné a gya-
núkba 18.7, t á ' f zókba (holt-

érdemben az otvenes-hatva- ágakba, tavakba) 2,1, fel-
nas években Indult, s nap-
jainkig — jobbára Szeged és 
Szentes térségében — 110 
hévízkutat alakítottak ki 
kommunális, ipari és mező-
gazdasági hasznosításra. (A 
kútfúrrások időbeli megosz-

szín alatti réter.ricbe pedig 
4 5 millió köbméternyi víz 
jut vissza évente. S ebből 
adódik a területi vízgazdál-
kodás súlyos gondja: a csur-
galékvizek szennyezik a kör-
nyezetet. 1982-ben például 

só lása hűen tükrözi az állami 6 8 e z e r tonnányi oldott 
T— zömébein nátrium-hidro-támogatás mindenkori mér-

tékét: a hévízkutak csak-
nem 90 százalékát 1965 és 
1982 között fúrták.) 

Strandokon és fürdőkben, 
egészségügyi intézmények-
ben és — ritkábban — la-
kásokban, kenderáz tatókban 

karbonát — került felszín-
re. A legkedvezőbb megol-
dás persze a hévizek vissza-
sajtolása, tehát az „ingye-
nes'' geofermikus energia 
megújítása, a természetes 
körforgás mesterséges előse-
gítése volna. Ám ennek 

és ipari üzemek technológiai k ö U s é g t e r h e i t a z ü z e m e l t c . 
vízhálózatában, üvegházak 
ban és állattenyésztő tele-
pek fűtési rendszereiben 
1982-ben 30 millió köbmé-
terre becsülhető vízmennyi-
ségét használtak fel Csong-
rád megyében — ez azonban 
a természetes úton egész 
évben ktermelhető héviz-
készletnek csak körülbelül a 
fele. S még egy jellemző 
adat : a kitermelt hévíznek is 
csupán 80 százalékát hasz-
nosították, s nem minden 
gond nélkül. 

Az utóbbi években a hé-
víztároló rétegek nyomás-
csökkenése következtében a 
kutak — szabad kifolyással 
már nem adnak elég vizet, 
23 kútnál át kellett állni a 
kompresszoros, búvárszi-
vattyús víztermelésre. A fel-
használást nehezítő tényező 
a vízkőkiválás, a folyama-
tos vegyszeradagolást meg-
követelő vízösszetétel is. 

A hévízkutakból 73-nak a 
vizét a megye mezőgazdasá-
gi üzemei hasznosítják, el-
sősorban kertészeti telepeik, 
szociális létesítményeik fű-
tésére, újabban termény- és 
takarmányszáritásra. (A tá-
vozó • csurgalékvíz hőjének 
kihasználására egyre jobban 
terjed a háztáji fóliás haj- j 
tatás.) A rétegnyomás csök-
kenése, a vízhozam vissza- 1 

tők jelenleg nem bírják el. 

P. K. 

rat, bizonyos terheket át-
vállal. Az Orionnak a kö-
vetkező években jelentős 
termelésfelfutást kell elér-
nie, különösen a mikrohul-
lámú berendezések és a 
számítástechnikai eszközöli 
gyártásában, s ehhez mun-
kaerőre, illetve ú j telepre 
van szüksége. A dolgozók 
néhány hetes átképzésen ve-
hetnek majd részt, hogy az 
Orion-termékekhez szüksé-
ges alkatrészek gyártását el-
sajátítsák. 

A kalapgyártás jövőjéről 
szólva elmpndták: egyelőre 
folytatják a munkát a ka-
lapgyárban, hiszen a belföl-
di és exportigényeket is ki 
kell elégíteni, ami nem csök-
kent. Ugyanakkor tárgyal-
nak szövetkezetekkel. vál-
lalkozókkal egyes termikek 
gyártásának átvételéről, és 
vizsgálják a szocialista im-
port lehetőségét is. (MTI) 

Megkezdődött a stockholmi értekezlet 
D R<tockhoIm (MTI) sadalomban. Utalt a vezető korlati együttműködéssel le-
Kedden délben Stockholm atomhatalmak „nyugodt és hetséges. „A békét és a 

kulturális központjában 33 ésszerű ítéleteinek" fontos- biztonságot a tárgyalóasztal-
európai állam, valamint az ságára, a nukleáris háború nál kell keresni" — hangoz-
Egyesült Államok és Kana- kérdéseiben, és hangsúlyoz, tatta. 
da részvételével megkezdő- ta. hogy ..nem lehet tényle- Kedden délután a stock-
dott a konferencia „kz eu- ges biztonság csupán az holmi konferencia a kül-
ropai bizalom- és biztonság- egyik fél számára". dattségvezetők nyilatkoza-
erosítő intézkedésekről, va- Olof Palme rámutatott, taival megkezdte érdemi 
lamint a leszerelésről". A hogy a nagyobb bizalom munkáját. A legyező alakú 
madridi találkozón 1983 légköre termékeny alapot hatalmas ülésteremben, ame-
szeptemberében elfogadott teremthet a politikai párbe- i y e t a ' 35 részt vevő ország 
záródokumentum alapján a szédhez és a létfontosságú zászlaja' díszít, az államok 
stockholmi konferencia a eszmecseréhez. „Senki sem s v é r j nevének ábécérend jé-
katonai enyhülést, a szem- kívánja, hogy a népek sza- ben kaptak helyet a dele-
benállás csökkentését, a kítsanak ideológiai felfogá- gációk. Mindegvik küldött-
békeidőben folyó jelentő- sukkal, és megváljanak ségben a külügyminisztériu-
sebb katonai * tevexenység azoktól az értékektől, ame- mok vezető tisztviselői mel . 
helyes értelmezését hivatott lyekben őszintén hisznek." jett magas rangú katonai 
előmozdítani. A kormányfő kifejezte re- tisztek is' jelen vannak! 

A küldöttségeket Lennart ménvét. hoev a stockholmi ra j tuk kívül természetesen 
•^c.twvv, —za — i találkozó elősegíti az őszin- szakértők és tanácsadók. 

te parbeszedet. a félreérté- A svéd miniszterelnök ál-
sek és a téves értelmezések tal a küldöttségvezetők 
kiküszöbölését az országok tiszteletére adott ebédet kö-
kepességeit és szándékait íl- vetően pontban 3 órakor 
lelően. nyitotta meg az elnök az 

Fordulopontot. uj indulást ülést és elsőként Claude 
jelent Stockholm, amely- cheysson francia küliigymi. 
ben a népek a remény je- niszternek adta meg a szót. 
lét látják, és amelytől konk-
rét eredményeket, vámok — 
mondotta végül Olof Palme 

Bodström svéd külügymi-
niszter köszöntötte, majd 
Olof Palme kormányfő 
mondott megnyitó beszédet. 

A svéd miniszterelnök 
emlékeztetett arra, hogy az 
európai biztonságot több 
mint egy generáción keresz-
tül az „elrettentés" eszköz-
rendszerében keresték, 
amelynek ugyan ' volt bizo-
nyos szerepe a béke fenn-
tartásában, de távlatilag svéd miniszterelnök, alá-
nem szolgálhat a béke. a húzva hogy a biztonsági larációkkal 
stabilitás és az egvenlőség problémák megoldása csak 
alapjául a nemzetközi tár- politikai akarattal és gya- (Folytatás 

A francia diplomácia ve-
zetője azt fejtegette, hogy 
az államok közötti bizalmat 
nem lehet egyszerre és dek-

helyreállítani. 

a 2. oldalon.) 

belkereskedelem ígéri 
0 

Kevesebb lesz a hiánycikk 
A 

zök, 

Nem hímeznek. Hámoznak! 

háztartási gépek, eszkö- feltétlen megőrzése az alap- elemes bútorok választékát; 
híradástechnikai beren- vető cikkekből és az olcsóbb a gyárakkal együttműködve 

dezések és szerszámáruk for- termékekből, továbbá a vá- ú j fa j ta elemes garnitúrákat 
galma a korábbiakhoz ha- sárlás körülményeinek javí- hoznak forgalomba, s nö-
sonlóan tavaly is jobban tása. Ide sorolva az ipar- vélik a kiegészítő bútorok 
növekedett a kiskereskedel- cikk-kölcsönzési tevékenysé- kínálatát. Az iparral kötött 
mi átlagnál. Az idén ipar- get is,. hiszen sok olyan szerződések és a várható 
cikkekből az 1983. évinél eszközre van szükség, import alapján számos más 
mérsékeltebb forgalomnöve- amelyet nem feltétlenül termékből jó kínálatra le-
kedésre számít a kereskede- szükséges megvásárolni, elég het számítani. Lesz elegen-
lem. hosszabb-rövidebb időre köl- dő színes tv, hiszen a gyár-

Gábor Pál, a BelkereSke- csönvenni. Szorgalmazzák a tők és a kereskedelem egy-
delmi Minisztérium főosz- használt cikkek forgalma- aránt számít arra, hogy idén 
tslyvezetóie az idei ellátás- zásának bővítését is. ebbe — az olimpia évében — 
ról elmondotta: legfontosabb az eddiginél több vállalatot megnövekszik az igény a 
cél az ellátás színvonalának akarnak bekapcsolni. színes készülékek iránt. En-

Nagy gondot fordít a ke- nek megfelelően, ebben az 
reskedelem az energialaka- évben először a fekete-fe-
.rékos termékek forgalma- hérnél több színes televíziót 
zására, a ' mezőgazdasági kis- hoznak forgalomba. Rövi-
lermeles anyag-, eszköz- és desen megjelenik az üzle-
szerszámszükségletének biz- tekben a hazai és a szovjet 
tosítására, valamint a sza- gyártmányú, hordozható szí-
'oad idő hasznos eltöltéséhez nes készülék is, valamint a 
szükséges áruválaszték bő- teletex vételére is alkalmas 
vítésére, és az ehhez kap- hazai színes készülék, 
csolódó szolgáltatások meg- A z e ] m ú i t évben gondot 
szervezésére. A tervek sze- o k o z o t t a hűtőgépek, s fo-
rint az aru nagy reszet a k é n t a mélyhűtőládák gya-
hazai ipar állítja elő. Az el- k o r i hiánya. Jelenleg foly-
mult evek kedvező tapaszta- n a k a tárgyalások a hazai 
latai alapján a kereskedelem i p a r k apaci tásának növelé-
az idén erősíti terme- s í r ó l n let ve az import bő-
lésszervező tevékenységét, s vítéséről. 
ezzel várhatóan tovább csök-

S o m o g y l K á r o l y n é f e l v é t e l e 
Ebben az évben 390 millió doboz gyufát állít elő a Szegedi Gyufagyár. Egyéb más 
termékekből is kielégítik a piac igényeit. Tehetik mindezt azért, mert az elmúlt 
években tudatos műszaki fejlesztéssel tették alka'massá gépparkjukat arra, hogy 
minden leckét jeles kalkulusra abszolváli "<k. Nem h ímeznek . . . Hámoznak — 
vagyis, ahogy képünkön is látható — rönkökből készítik gépeikkel az alapanyagot, 
és ez egyaránt jó a szálak és a dobozok előállításához. A gyár fennállása óta a 

legjobb évet zárta tavaly. A kérdés: lehet-e ezt a teljesítményt fokozni? 

ken tik főként az ap- A főosztályvezető vége-
ró, ám minden háztartásban z e t . ü l elmondotta: javul az 
szükséges termékekből — a ellátás a kis háztartási ge-
hiánycikkek számát. Mind- pékből, porszívókból, vasa-
amellett még mindig gon- lókból, átfolyós vízmelegí-
dot okoz a választékában és tőkből, s ez utóbbiak ha-
minőséaében is kielégítő áru- 2 3 1 gyártása is megindul, 
mennyiség beszerzése. A h a - A fehérgyarmati Mekofém 
zai gyárak ugyan kismér- Szövetkezetben a rozsdamen-
tékben többet vállaltak a t e s evőeszközök gyártását 
múlt évinél, a belkereske- kezdik meg; ezekből 60 
delem igényeinek azonban millió forint értékben szál-
átlagasan csak alig több lítanak idén. Egyre nagyobb 
mint 80 százalékát képesek a z igény demizsonok, üveg-
kielégíteni. A hiányzó áru- ballonok, és a befőzéshez 
mennyiségnek azt a részét, szükséges üvegek iránt, az 
amit importból ném fedez- ellátást a kereskedelem 
hétnek, belkereskedelmi áru- ezekből az árukból ia 
cserével és határ menti cse- javítja. A tavalyinál is 
révei igyekszik pótolni a ke- több mezőgazdasági moto-
reskedeíem ros kisgépet hoznak forga-

,, ., lomba. A SZÖVOSZ-szal a 
Nehany termekcsoportbol a . . , 

tavalyinál is jobb ellátás mezogazdasagi szeraruk szo-
várható. A bútorkereskede- vetkezeti gyártásáról tár-
lém igyekszik javítani az gyalnak. (MTI) 
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